
فرس�ودگي ون تاكس�ي هاي مس�افربري 
در حال�ي غيرقابل كتمان اس�ت ك�ه چيزي 
حدود 600 ون هف�ت ماه اس�ت در پاركينگ 
خاك مي خ�ورد. وعده هاي پ�ي در پي باعث 
اعتمادس�وزي شده اس�ت، ام�ا اي�ن تم�ام 
داستان نيس�ت. دود س�ياهي كه هر روزه از 
اگ�زوز ون هاي فرس�وده خارج مي ش�ود، به 
طور مس�تقيم به ريه مردم م�ي رود. مديران 
ش�هري هنوز نتوانسته اند مش�كلات خود را 
براي آزادس�ازي اي�ن ون ها و نوس�ازي تمام 
ون تاكس�ي هاي فرس�وده حل كنن�د. آنقدر 
در ادوار مختلف مديريت ش�هري وعده هاي 
مكرر و بدون تحقق داده ش�د كه ديگر مردم 
اميدهاي داده شده را وعده سرخرمن مي دانند. 

در حال حاضر حدود ۶هزار ون و ۷۲ هزار تاكسي 
در ش��هر فعالند كه صددرصد ون ه��ا و بيش از 
۶۰ درصد تاكسي ها فرس��وده  اند، بنابراين تردد 
اين خودروها در سطح شهر، آلودگي هوا را تشديد 
مي كند و نياز اس��ت هر چه س��ريع تر نسبت به 
نوس��ازي آنها اقدام شود. روز گذش��ته، عليرضا 
زاكاني در نشست خبري تخصصي حمل و نقل 
عمومي در پاسخ به سؤال خبرنگار »جوان«، خبر 
از تحويل ۲ تا 1۰هزار ون را در سال جديد داد، اما 
گفت نمي تواند عدد دقيقي از تحويل اين ون ها 

را وعده بدهد. 
 چش�م انتظاري رانندگان ون تاكس�ي به 

وعده نوسازي 
قرار بود ون تاكسي ها نوسازي شوند تا هم آلودگي 
هوا كاهش پيدا كند و هم رانندگان از هزينه هاي 
گران تعميرات ون تاكسي شان نجات پيدا كنند. 
در اين خصوص، سال گذشته از ۶3۰ ون تاكسي 
رونمايي ش��د. گفته ش��ده بود اين وسايل نقليه 
در اختيار رانندگان قرار خواهد گرفت، اما هنوز 
هم خبري از وضعيت تحويلش��ان نيس��ت. حالا 
ون تاكسي هاي فرسوده از يك خيابان به خيابان 
ديگر مي روند كه هر كدامشان منبع درآمد يك 
خانواده هستند. رانندگان اين خودروها به ستوه 
آمده اند و مي گوين��د ناچارند كه با اس��تفاده از 
لوازم يدكي دس��ته دوم و بي كيفيت اين وسيله 
نقليه را س��رپا نگه دارن��د، چراك��ه در غير اين 
صورت درآمدش��ان را از دس��ت خواهن��د داد و 
از عهده خ��رج و مخارج خانه و خانواده ش��ان بر 
نمي آيند. آقاي حسيني يكي از همين رانندگان 
اس��ت. او كه هر روز صبح تا عصر مسافركش��ي 
مي كن��د، با ش��كايت از فرس��ودگي خودرويش 
مي گويد: »ون تاكسي هايمان به زور راه مي روند. 
هر چند وقت يكبار هم عيب و ايراد پيدا مي كنند و 
بخش زيادي از درآمدمان را مي بلعند. همين چند 
روز پيش بود كه موتور خودرويم از كار افتاد و بعد 
از يك هفته توق��ف آن در تعميرگاه، 43ميليون 
تومان خرج روي دستم گذاشت. مگر درآمد من 
چقدر است كه بتوانم از عهده هزينه گران تعمير 
اين خ��ودرو برآيم؟« او ادام��ه مي دهد: »همه ما 
چشم انتظار ون تاكسي هايي مانديم كه شهرداري 
تهران از سال گذشته از آنها رونمايي كرده و وعده 
تحويلش را داده بود، اما هنوز كه هنوز است خبري 

از تحويل اين ون تاكسي هاي نو نيست.«
لوازم يدكي براي ون تاكس��ي پيدا نمي ش��ود يا 
اگر پيدا شود، قطعات دس��ت دوم ون هايي است 
كه اسقاط شده اند. يكي از رانندگان كه خودش 
را لطفي معرف��ي مي كند، مي گوي��د: »از آذرماه 
سال گذشته پيگير ثبت نام براي ون تاكسي هاي 
نو هستيم، اما مس��ئولان س��ازمان تاكسيراني 
مي گويند فعلًا خبري از اجرايي ش��دن اين طرح 

نيست و هر وقت قرار باش��د ون تاكسي بدهند، 
خودش��ان ما را خبر مي كنند! عجيب اينجاست 
كه گفته ش��ده قيم��ت ون تاكس��ي هاي جديد 
يك ميليارد  و  ۲۰۰  ميليون تومان اس��ت؛ رقمي 
كه اگر واقعيت داش��ته باشد، بعيد است كسي از 
عهده پرداخت آن بربيايد. « او ادامه مي دهد: »هر 
روزمان را به اميد گرفتن ون تاكسي نو مي گذرانيم 
تا يك خبر جديد بدهند. اين بلاتكليفي كلافه مان 
كرده و نمي دانم تا چه زمان مي شود اين ون ها را 

سرپا نگه داشت.«
در حال حاض��ر تهران ب��ا مش��كلات ترافيك و 
آلودگي هوا دست و پنجه نرم مي كند. در چنين 
ش��رايطي با جايگزين ش��دن »ون تاكسي« به 
جاي »تاكسي س��واري« مي توان بخشي از اين 
معضلات را كاهش داد. اقدامي كه گويا در سازمان 
تاكس��يراني به صورت معكوس اجرا مي ش��ود، 
چراكه به برخي از ون تاكسي داران گفته شده كه 
در حال حاضر »ون« براي تحويل نيست و به جاي 
آن تاكسي سواري تحويل بگيرند. آقاي رام يكي 
ديگر از رانندگان ون تاكسي است كه با تأييد اين 
موضوع مي گويد: »در ون 11 مسافر سوار مي كنم، 
اما اگر بخواهم آن را اسقاط كنم و خودروي سواري 
بگيرم، نمي توانم به تعهد سرويس كارمنداني كه 

براي آن قرارداد امضا كرده ام، عمل كنم.«
 ماجراي ون هايي كه فرسوده شد 

از ورود نخستين ون تاكس��ي  به كشور، بيش از 
15 سال مي گذرد. در دوره شهردار اسبق تهران، 
صحبت از عقد قرارداد با شركت هايي همچون 
»تويوتا« و حت��ي »بنز« براي خريد گس��ترده 
ون تاكس��ي ها و ميني بوس ها بود، اما در نهايت، 
خيابان هاي تهران و برخي شهرهاي بزرگ ديگر، 
صحنه جولان ون تاكس��ي هاي چيني و روسي 
شدند كه از همان روز اول هم خيلي ها نسبت  به 
كيفيت آنها گلايه داشتند. ورود ون تاكسي ها به 
ايران، از حدود 1۰سال پيش و با واردات ون هاي 
موس��وم به »غزال« به ش��هرهاي ايران شروع 
ش��د. ابتدا قرار بود يك هزار و 5۰۰ دستگاه ون 
به كش��ور وارد ش��ود، اما بعداً به واردات حدود 
۶۰۰ دستگاه بسنده شد. مرحله دوم واردات ون 
از خارج كشور هم با واردات ون هاي »دليكا« از 
چين كليد خورد و مرحله سوم را نيز يك شركت 
داخلي با مونتاژ قطعات در كش��ور اجرايي كرد. 
در هر س��ه مورد، خدمات پس از فروش، تقريباً 
به سمت صفر دارد؛ موضوعي كه در اين دوره از 
مديريت شهري بايد آن توجه ويژه اي شود و اگر 
بنا به ورود ون تاكسي به داخل شهر است، همان 
مشكلاتي كه در ادوار گذشته پيش آمده بود، در 

اين دوره مجدداً تكرار نشود. 

 تح�ول 2 تا 10هزار ون تاكس�ي در س�ال 
جديد 

روز گذشته چهارمين نشست خبري شهردار تهران 
با محوريت حوزه حمل و نقل عمومي برگزار شد. 
خبرنگار »جوان« در اين نشست خبري ماجراي 
نوسازي ون تاكس��ي ها  را پيگيري  كرد و از تعداد 
ون هايي كه قرار است امس��ال تحويل داده شود، 
پرسيد. عليرضا زاكاني در اين رابطه پاسخ داد: »به 
دنبال يك الگوي جديد ب��راي ورود ون به داخل 
ش��هر هس��تيم. در اين خصوص تفاهمنامه اي با 
وزارت صنعت و مع��دن در رابطه با خريد 3۰هزار 
ون ظرف مدت سه س��ال امضا شده است كه اين 
ون ها قابليت جابه جايي 11 تا 14 نفر را دارند، اين 
3۰هزار ون معادل 1۰هزار اتوبوس است. هر سه 
ون به اندازه يك دستگاه اتوبوس امكان جابه جايي 
دارد. البته خدمات ارائه شده و در مسير تحقق گام 

برمي داريم.«
شهردار تهران در مورد تفاهمنامه با وزارت كشور 
براي خريد ون و تعيين تكليف ۶3۰ دس��تگاه ون 
رونمايي شده، اظهار كرد: »از دهه 8۰، تهران ۶هزار 
ون بيشتر نداشته است.بنابراين بيش از ۹8درصد 
ون هاي ما فرس��وده هس��تند و عمر مفيد خود را 
گذرانده اند. از شوراي ششم و رئيس شورا و اعضا 
تقدير مي كنم كه اهتمام ويژه اي در حوزه حمل و 
نقل عمومي داشته اند و يكي از اين توجهات ارائه 

خدمات ويژه به ون هاست.«
او با بيان اينكه قيمت بليت مترو ۲۲هزار تومان و 
اتوبوس 1۲هزار تومان است، يادآور شد: »ما تمام 
اين مبلغ را دريافت نمي كني��م و يارانه مي دهيم. 
شورا موافقت كرد كه به حوزه ون نيز خدمات ارائه 

دهيم تا مردم با قيمت نازل بتوانند از ون استفاده 
كنند و فاصله كمي با قيمت بليت مترو و اتوبوس 

داشته باشد.«
شهردار تهران با تأكيد بر اينكه كيفيت اين 3۰هزار 
ون فوق العاده بالاست، گفت: »مطالعاتي در حال 
انجام شدن است و به دنبال اين هستيم كه ون ها 
را نيز وارد خطوط ويژه كنيم تا مردم بتوانند از اين 

خدمت استفاده كنند.«
زاكاني با اعلام اينكه 1۹5 دستگاه ون تا امروز به 
شهرداري تحويل داده شده اس��ت، گفت: »طبق 
تفاهمي كه با وزارت صمت و خودروس��ازان امضا 
كرديم، آنها تعهدي را براي قبل از اتمام س��ال به 
ما دادند و قرار شده از شهريور ماه ۲هزار تا 1۰هزار 
ون تحويل بدهند كه اين عدد ثابتي نيست و من 

نمي توانم عدد دقيق آن را بگويم.«
او با بيان اينكه  به دنبال برقي س��ازي تاكس��ي ها 
هستيم. تصريح كرد: »۶۰ تا ۷۰درصد تاكسي هاي 
ما فرسوده هستند، به اين معنا كه سال هاي سال 
است خدمت ارائه مي كنند  كه هم صورت شهر را 
به هم زده و هم به رانندگان و ش��هروندان آسيب 
مي زنند، بنابراين به دنبال برقي سازي و همچنين 
نوسازي گسترده از طريق وارد كردن ون به ناوگان 
حمل و نقل عمومي و گشايش جدي در اين حوزه 

هستيم.«
همچنين شهردار تهران در پاسخ به سؤال خبرنگار 
ايلنا با تأكيد بر اينكه مديران دوره پنجم شهر يك 
ريال پول اتوبوس ندادند و اين پول را نداشتند كه 
بدهند، گف��ت: »تمام اين اتوبوس ه��ا را خودمان 
خريده ايم، آنها فق��ط حرف خري��د را زده بودند، 
همانطور كه هفت سال است براي ۶3۰ دستگاه ون 

حرف زدند، اما امروز به نتيجه رسيده است.«
او در پاسخ به پرسش خبرنگار فارس با محوريت 
تأمين هزينه تراموا، شماره گذاري 1۹5 دستگاه 
ون، منب��ع تأمين ۶3۰ دس��تگاه واگ��ن و اوراق 
مشاركت براي توسعه حمل و نقل عمومي  خاطر 
نشان كرد: »دولت قدرالسهم خود را براي تأمين 
ون ها مي پردازد و همانطور كه گفتم 1۹5 دستگاه 

نيز در مسير شماره گذاري است.«
 ۳ راهب�رد كلي ب�راي كاه�ش ترافيك، 
آلودگي ه�وا و س�اماندهي ن�اوگان حمل و 

نقل عمومي
همچني��ن زاكان��ي در اين نشس��ت خب��ري به 
موضوعات ديگ��ري در خصوص ح��وزه حمل و 
نقل اشاره كرد  و گفت: »براي هر بخشي از حمل و 
نقل يك برنامه مدوني را طراحي كرده ايم كه اين 
برنامه در بخش مترو، اتوب��وس، ون، ميني بوس، 
تاكسي، موتورس��يكلت و دوچرخه بس��ته اي را 
ايجاد مي كند تا بتوانيم خاستگاه خود را به بهترين 
شكل داشته باشيم.« ش��هردار تهران با بيان سه 
راهبرد كلي در حوزه حم��ل و نقل عمومي  اظهار 
داشت: »سياست اول كاهش تقاضاي سفر از طريق 
مناسب سازي، سياست دوم افزايش ارائه خدمات 
از 34 به ۷۰درصد و سياست سوم برقي سازي حمل 
و نقل عمومي است تا بتوانيم از طريق اين سه گام 

ترافيك شهر و آلودگي هوا را كاهش دهيم.«
او ادامه داد: »در هر بخشي يك برنامه ريزي دقيق 
داريم كه نخستين مورد آن توسعه سريع مترو و 
تكميل ناوگان مورد نياز است. هفت خط مترو را 
تحويل گرفتيم كه در اين هفت خط ۲53 كيلومتر 
خطوط به اضافه حدود 14۰ ايس��تگاه تحويل ما 
شد. اولويت را به هفت خط موجود داديم، اما تهران 
11 خط طراحي ش��ده دارد كه هفت خط آن كه 
شروع شده هم تكميل نشده است. مطالعات نشان 
مي دهد كه اگر هفت خط تكميل شود ۶۰درصد 

مطلوبيت استفاده از مترو افزايش پيدا مي كند.«
زاكان��ي اظه��ار ك��رد: »۲۲ م��اه و ي��ك روز از 
خدمتگزاري ما در ش��هرداري مي گذرد و توفيق 
داريم كه 14كيلومتر خطوط مترو و 1۰ ايستگاه را 
افزايش داديم. امسال نيز ۲۲ كيلومتر خط متروي 
جديد داريم و خطوط 4 و ۶ و ۷ را كامل مي كنيم. 
13ايستگاه ديگر نيز امس��ال افتتاح مي كنيم كه 

البته يك مورد آن افتتاح شده است.«
شهردار پايتخت در ادامه اين نشست با بيان اينكه 
تغيير الگوهاي بهره مندي از خطوط بي آر تي نكته 
دوم فعاليت هاست، گفت: »به دنبال اين هستيم 
كاس��تي ها از طريق هوشمند سازي در اين بخش 
كاهش يابد. نكته سوم اين است كه 5۰۰ دستگاه 
اتوبوس بازس��ازي ش��ده اساس��ي را وارد ناوگان 
خواهيم كرد. امروز بالغ بر ۲هزار و ۶۰۰ دس��تگاه 
اتوبوس داريم و اميدواريم بتوانيم 5۰۰ دس��تگاه 
ديگر اضافه كنيم. 4۰۰ دستگاه ملكي شهرداري و 
1۰۰ دستگاه بخش خصوصي است كه با اين تعداد 
به 3هزار دستگاه تا مهر ماه مي رسد. قرارداد ۲هزار 
دستگاه اتوبوس نيز منعقد ش��ده و بالغ برهزار و 

۲5۰دستگاه امسال تحويل داده خواهد شد.«
حال بايد منتظر ماند و ديد كه وعده شهردار تهران 
در خصوص تحولات حمل و نقل عمومي پايتخت 
در س��ال جاري تا چه ميزان محقق خواهد ش��د، 
وعده اي كه اگر تحقق پيدا كند، ش��هروندان را از 
مشكلات ترافيكي رها خواهد كرد و بار آلودگي هوا 

نيز به ميزان قابل توجهي كمتر مي شود. 

دودتأخیرتحويلونتاكسيها
درريهمردم!

ماجراي ون تاكسي  هاي كارنكرده كه در پاركينگ خاك مي خورند در گزارش »جوان« درباره نوسازي حمل و نقل عمومي تهران

عليرضا زاكاني در پاسخ به »جوان«: بيش از ۹۸درصد ون هاي پايتخت فرسوده است

 مدير كل فرهنگي هن��ري وزارت آموزش و پرورش ب��ا بيان اينكه 
امسال براي اولين بار، مجوز اردوي دانش آموزي اربعين حسيني گرفته 
خواهد ش��د، اعلام كرد كه علاوه بر شركت دانش آموزان در پياده روي 
اربعين حس��يني به صورت اردويي، برپايي مواكب دانش آموزي را نيز 

خواهيم داشت. 
 معاون توس��عه مش��اركت هاي مردمي كميته امداد گفت: پويش 
»به عشق علي« به منظور جذب حاميان طرح اكرام ايتام و محسنين 

همزمان با دهه امامت و ولايت برگزار مي شود. 
 مدير عامل سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري تهران 
از تأييد ش��دن ايمني س��اختمان بيمارس��تان تازه تأسيس حضرت 

مهدي)عج( خبر داد. 
 قائم مقام وزي��ر و مع��اون ميراث فرهنگي كش��ور از بازديد رايگان 
موزه ها، بناهاي تاريخي، پايگاه هاي ميراث ملي و جهاني در 1۶ تيرماه 

14۰۲ خبر داد. 
 دبير كميسيون بهداشت و درمان مجلس گفت: طبق برنامه هفتم توسعه 

بايد سالي ۶ ميليارد يورو از گردشگري سلامت كسب در آمد كنيم. 
 رئيس گ��روه مديريت بيماري هاي قابل انتقال بين انس��ان و حيوان 
وزارت بهداشت با تشريح علائم بيماري تب مالت   گفت: طي سال گذشته 
متأس��فانه بروز موارد با افزايش مواجه بود و بخش زيادي از ابتلا به اين 

بيماري نيز به دليل استفاده از فرآورده هاي لبني غيرپاستوريزه است.
 يك فعال حوزه سالمندي گفت: براساس آخرين تحقيقات حداقل 
4۰۰ ميليون نفر در دنيا به عارضه بي اختياري ادراري مبتلا هستند، اين 
در حالي است كه در ايران نيز ۲ ميليون نفر از اين عارضه رنج مي برند. 
 معاون آمادگي و عمليات سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران از عضويت كشورمان در تيم هاي بين المللي امداد و نجات شهري 

خبر داد. 
 فلوشيپ جراحي لاپاراس��كوپي و چاقي با تأكيد بر اينكه افراد چاق 
نبايد به جراحي اسليو نگاه معجزه وار داشته باشند، گفت: اين روش ها 

به عنوان روش هاي كمك درماني در دنيا معرفي مي شوند. 
 مدير كل دفتر ارزيابي زيست محيطي سازمان حفاظت محيط زيست 
با بيان اينكه هيچ مجوز زيست محيطي در هيچ زماني براي پتروشيمي 
ميانكاله صادر نشده است، گفت: اگر كسي ادعايي مبني بر صدور مجوز 

زيست محيطي براي اين پروژه دارد، آن را منتشر كند. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت كارنامه نه چندان خوب وزارت بهداشت
در جبران كمبود پزشك متخصص

تركفعلمستمروزارتبهداشتيها
در روزهاي گذشته اظهارات ضد و نقيض مديران وزارت بهداشت، 
حاشيه هايي را در مورد افزايش ظرفيت تخصص پزشكي به وجود 
آورد. روز گذشته نيز  س�ازمان سنجش پزشكي با انتشار دفترچه 
انتخاب رش�ته پنجاهمي�ن دوره آزمون دس�تياري تخصصي، به 
اين حاش�يه ها دامن زد. بررس�ي ها نش�ان مي دهد ك�ه بر خلاف 
وعده وزي�ر بهداش�ت مبني ب�ر افزاي�ش 2۵درص�دي ظرفيت 
دوره تخصص پزش�كي، فقط ۷درصد افزايش اعمال شده اس�ت. 
آذر ماه 14۰۰ بود كه آيت الله رئيسي در يك مصاحبه تلويزيوني  ضمن 
اشاره به كمبود پزشك متخصص در كشور، از پيگيري اين مسئله در 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي خبر داد و گفت: » در اولين جلسات شوراي 
عالي، بحث كمبود متخصص مطرح شد. ما هم در همان زمان تصميم 
گرفتيم كه كارگروهي تشكيل شود و زمينه را براي جذب دانشجويان 
مستعدي كه خواهان تحصيل در دوره تخصص پزشكي هستند، فراهم 
كند. « به فاصله دو ماه از اين اظهارات، شوراي عالي انقلاب فرهنگي به 
رياست آيت الله رئيسي، پس از تشكيل چند جلسه، طرح » ماده واحده 
افزايش ظرفيت پزش��كي « را تصويب و ابلاغ كرد. بر اس��اس تبصره۲ 
اين مصوبه، وزارت بهداشت موظف است كه طرح افزايش ظرفيت در 
رشته هاي تخصصي پزشكي را به همراه اصلاحات پيشنهادي خود براي 
تشويق دانش��جويان به تحصيل در اين دوره، حداكثر طي دو ماه پس 
از ابلاغ اين طرح، به ش��وراي عالي ارائه دهد، اما تا كنون پس از حدود 
15ماه از ابلاغ اين مصوبه، وزارت بهداشت هيچ گونه طرح يا برنامه اي را 

در اين زمينه ارائه نداده است. 
برخي اين ترك فعل وزارت بهداش��ت را حاصل تعارض منافع موجود 
در ارائه اين طرح مي دانند. در حال حاضر تعيين ميزان پذيرش سالانه 
پزشك متخصص در هر استان، به كميسيون مشترك معاونت درمان و 
آموزش هر دانشگاه  سپرده مي شود. بسياري از اعضاي اين كميسيون را 
نيز پزشكان متخصص قديمي تشكيل مي دهند. در موارد متعددي ديده 
شده كه آنها هر ساله بر  اساس منافع ش��خصي  و نه افزايش دسترسي 
مردم به پزش��ك، دس��ت به تعيين اين ظرفيت ها مي زنند. در نتيجه 
پر واضح اس��ت كه تصويب طرح افزايش ظرفيت تخصص پزشكي در 
شوراي عالي، مورد پذيرش اين پزشكان واقع نخواهد شد، چراكه اين 
طرح نه تنها افزايش سالانه ظرفيت تخصص پزشكي را الزامي مي كند، 

بلكه مقدار آن را نيز مشخص مي كند. 
 دست شوراي عالي در پوست گردو مانده است!

چند روز پيش دكتر برزويي، دبير س��تاد علم و فناوري ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگي، در ي��ك گفت وگو از تأخير وزارت بهداش��ت در ارائه 
طرح » افزايش ظرفيت دستياري تخصصي پزشكي « گلايه كرد. وي 
ضمن اشاره به همكاري هاي موفق كارشناسان وزارت بهداشت با اين 
شورا طي چند سال گذشته  خاطر نشان كرد: » طبق توافقي كه با وزارت 
بهداشت ش��ده، ش��وراي عالي منتظر ارائه يك پيش نويس در زمينه 
افزايش ظرفيت دستيار تخصصي پزشكي از سوي اين وزارتخانه است. 
انتظار مي رود با ارائه سريع تر اين طرح، ش��رايطي فراهم شود كه نياز 
كشور به اين پزشكان در سال هاي آينده تأمين گردد. « اين سخنان دبير 
ستاد علم و فناوري شوراي عالي، پس از آن ايراد مي شود كه اظهارات 
متناقض مسئولان وزارت بهداشت در اين زمينه، نبود نقشه راه مشخص 

را بيش از پيش برجسته كرد. 
البته ناگفته نماند كه در سال هاي اخير وزارت بهداشت به اين مسئله 
بي توجه نبوده و تلاش كرده تا گامي در جهت رفع آن بردارد. از يك سو 
با افزايش حقوق دستياران، به دنبال اين بوده است كه وضعيت معيشتي 
بهتري را براي آنها فراهم كند. از س��وي ديگر در برخي رشته ها مانند 
بيهوش��ي و طب اورژانس كه ب��ا معضل خالي مان��دن صندلي مواجه 
هستند، با اختيار دادن به دانشگاه ها در زمينه جذب دستيار تخصص 

پزشكي، توانسته اين مشكل را تا حد قابل قبولي برطرف كند. 
 اقدامات مفيد اما غير شفاف! 

آنچه اقدامات وزارت بهداش��ت را زير سؤال مي برد، فعاليت غيرشفاف 
اين وزارتخانه است. شفاف نبودن س��ازوكار تعيين ظرفيت و دخالت 
تعارض منافع در آن مشكلات مختلفي را به دنبال دارد. نبود شفافيت 
در نگاه اول امكان برنامه ريزي و لحاظ كردن نياز مناطق مختلف كشور 
را به پزشك متخصص از بين مي برد. به علاوه نبود نگاه جامع به مسئله، 
احتمال افراط و تفريط در افزايش ظرفيت را افزايش مي دهد. از سوي 
ديگر تغييرات غير كارشناس��ي ظرفيت، باعث سرخوردگي داوطلبان 
دوره تخصص نيز مي ش��ود، چراك��ه امكان هدف گذاري ب��راي ادامه 

تحصيل را از آنها سلب خواهد كرد. 
كارشناسان معتقدند وزارت بهداشت مي تواند با تشكيل كارگروه هاي 
مشترك با شوراي عالي انقلاب فرهنگي، اقدام به تعيين تكليف طرح 
افزايش ظرفيت تخصص پزش��كي كند. به علاوه همزم��ان با افزايش 
ظرفيت، بايد بسته اقدامات تشويقي لازم براي بهبود معيشت و توزيع 

پزشكان متخصص را به شورايعالي انقلاب فرهنگي ارائه دهد. 

چرا ما بايد هنر و ادبيات بياموزيم؟ 
چ�ون هن�ر و ادبي�ات مي�ان م�ا و چيزه�اي پيرامونم�ان 
»آشنايي زدايي« كرده اس�ت، موجب مي شود اشيا را متفاوت 

ببينيم و ناهنجاري ها را تغيير دهيم. 
هنر و ادبيات قدرت ش�هود عجايب عالم را به ما داده اس�ت و 
باعث مي شود شگفتي هاي درون اشيا را نيز كه از ديد ما پنهان 

بوده است، به وضوح ببينيم. 
هنر و ادبيات ش�نا كردن برخلاف امواج را به ما آموخته است، 
در دنيايي كه جهت گيري امور به سمت خودكار شدن و حذف 

پرسش هاي بنيادين است، ذهن ما را آبستن سؤال مي كنند. 
هنر و ادبيات علاوه بر ايجاد ژرف نگري، به پرنده خيال ما جرئت 
پرواز داده  و اندوه از روح ما سترده اس�ت. ما را به ريش�ه هاي 
س�تبرمان بازمي گردان�د. . . و س�رانجام به دنياي م�ا لطافت 

می بخشد و پلشتي و خشونت را از روحمان مي زدايد! 
شما هيچ داعشي اديب و هنرمند سراغ داريد؟!
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2/5برابرظرفیتدرمراتعكشور
چرايدامانجامميشود

مدي�ر كل ام�ور مراتع س�ازمان مناب�ع طبيع�ي و آبخي�زداري 
كش�ور ب�ا اش�اره ب�ه تعلي�ف و چ�راي ۸0 ميلي�ون واح�د 
دام�ي در مرات�ع آن را 2/۵ براب�ر ظرفي�ت اع�لام ك�رد. 
ترحم بهزاد، مدير كل امور مراتع سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري 
كشور ميزان مساحت عرصه هاي طبيعي كشور را 134 ميليون هكتار 
اعلام كرد و گفت: از اين ميزان 1۷ ميليون هكتار جنگل، 3۲/5 ميليون 

هكتار بيابان و 84/5 ميليون هكتار مرتع است. 
بهزاد با بيان اينكه ۷/۲ ميليون هكتار از مرات��ع جزو مراتع متراكم به 
شمار مي رود، افزود: ۲1 ميليون هكتار از مراتع نيمه متراكم و 5۶ميليون 

هكتار از مراتع فقير است. 
مدير كل امور مراتع س��ازمان مناب��ع طبيعي با بي��ان اينكه هرگونه 
بهره برداري از عرصه هاي منابع طبيعي بايد در قالب طرح هاي مصوب 
صورت گيرد، اظهار داشت: شناس��ايي بهره برداران ذي صلاح و صدور 

پروانه چرا از جمله اقدامات لازم در اين خصوص است. 
مدير كل ام��ور مراتع س��ازمان منابع طبيعي از ممي��زي 8۲ ميليون 
هكتار از مراتع كشور خبر داد و گفت: بيش از 4۲هزار سامانه عرفي نيز 
شناسايي شده و 38۲هزار فقره پروانه چرا واگذار شده است و ۶/5 برابر 

جوامع انساني در مراتع حضور دارند. 
بهزاد با بيان اينكه ۹3۷هزار خانوار از مراتع كشور بهره برداري مي كنند، 
گفت 38 ميليون واحد دامي به مدت هفت ماه از مراتع مي تواند استفاده 
كنند، در حالي كه اكنون 8۰ ميليون واحد دامي در عرصه هاي مرتعي 

حضور دارند كه ۲/5 برابر ظرفيت مراتع است. 

»بهیندخت«
جشنوارهايبرايدانشآموزاندختر

مش�اور وزي�ر آم�وزش و پ�رورش در ام�ور زن�ان از برگ�زاري 
جش�نواره بهيندخ�ت ب�راي دانش آم�وزان دخت�ر خب�ر داد. 
رابعه امامي، رضوي مش��اور وزير آموزش و پرورش در امور زنان اظهار 
كرد: در راستاي هويت بخشي به دختران، جشنواره بهيندخت برگزار 

مي شود. 
وي ادام��ه داد: جش��نواره مل��ي بهيندخ��ت از روز مي��لاد حض��رت 
معصومه)س( در چهار بخش ابتدايي، متوس��طه اول، متوسطه دوم و 
دانشجومعلمان آغاز شد و مهلت ارسال آثار تا 31 مرداد است كه البته 
اگر با اس��تقبال دانش آموزان مواجه ش��ود تا نيمه شهريور هم تمديد 

خواهد شد. 
امامي رضوي اضافه كرد: در گروه ابتدايي، دو بخش نقاشي با موضوع 
آزاد و خطاطي با موضوع حكايتي از باب شش��م گلستان سعدي و در 
گروه متوس��طه اول در راستاي هويت بخش��ي به دختران دانش آموز، 
بخش پادكست با عنوان »به دختر ايراني بودن افتخار مي كنم«، بخش 
دلنوش��ته با موضوع نامه به حضرت معصومه)س( و عكس نوش��ته با 

موضوع نامه به دختر يك شهيد پيش بيني شد. 
وي افزود: در دوره متوسطه دوم، در زمينه كارآفريني و ويدئوكست با سه 
محور خانواده به ويژه پدربزرگ و مادربزرگ و در بخش دانشجومعلمان، 
ويدئوكليپ درباره جايگاه زنان و دخت��ران در جامعه و ايده پردازي با 

موضوع زنان و دختران پيش بيني شد. 
 مشاور وزير آموزش و پرورش در امور زنان با بيان اينكه علاقه مندان آثار 
خود را از طريق كانال »رفيق راه« در شاد ارسال كنند، افزود: دبيرخانه 
جشنواره در آموزش و پرورش استان قم است و اختتاميه روز 13 آبان 

همزمان با روز دانش آموز برگزار مي شود. 
وي با بيان اينكه بخش بين المللي اين جشنواره از طريق اداره بين الملل 
وزارت آموزش و پرورش براي دانش  آموزان ايراني مقيم خارج از كشور 
برگزار مي شود، افزود: سال گذشته اين جشنواره با عنوان دختران ايران 
قوي با شركت ۹هزار نفر برگزار مي شود و امسال نيز تاكنون ۲هزارو5۰۰ 

دانش آموز در اين جشنواره شركت كردند. 

ارائهخدماتمشاورهايفرزندخواندگي
درمراكزبهزيستي

س�ازمان بهزيس�تي علاوه بر مش�اوره هاي گوناگ�ون در زمينه 
خانواده، مشاوره هاي مربوط به فرزندخواندگي را هم ارائه مي دهد. 
معصومه توكلي، سرپرست معاونت مشاوره و امور روانشناختي سازمان 
بهزيستي كشور گفت: مشاوره فرزندخواندگي با اهداف ارزيابي وضعيت 
سلامت روان خانواده هاي متقاضي، آمادگي خانواده ها، ارائه خدمات 
آموزشي به خانواده هاي متقاضي و شناس��ايي خطر فاكتورهاي مهم 
به منظور كاهش شكس��ت و افزايش موفقي��ت در فرزندپذيري انجام 
مي ش��ود.  وي  هماهنگي كودك با خانواده ه��اي فرزندپذير، انتخاب 
بهترين خانواده براي كودكان تحت سرپرس��تي سازمان و پيشگيري 
از شكست پذيري فرزندپذيري را از ديگر اهداف ارائه مشاوره خدمات 

فرزندخواندگي برشمرد. 
سرپرست معاونت مشاوره و امور روانشناختي سازمان بهزيستي كشور 
يادآور ش��د: اولين دوره آموزشي براي روانشناس��ان و مشاوران حوزه 
پيشگيري با هدف آشنايي مشاوران و روانشناسان با روند فرزندپذيري 
در سال 138۶ به عنوان كار مشترك دفتر امور كودكان و دفتر مشاوره 

و امور روانشناختي سازمان بهزيستي برگزار شد. 
توكلي اضافه كرد: در ادامه كار در سال 13۹۷ تعداد 3۰۰ مشاور در كل 
كشور آموزش هاي لازم را ديدند و در حال حاضر 3۰۰ مركز مشاوره در 

سطح كشور به ارائه اين خدمات مي پردازند. 

محمد مهدی صافی |  جوان

ش�هردار ته�ران در م�ورد تفاهمنامه 
ب�ا وزارت كش�ور ب�راي خري�د ون و 
ون  دس�تگاه   6۳0 تعيين تكلي�ف 
رونمايي ش�ده، اظهار كرد: »از دهه ۸0، 
تهران 6هزار ون بيش�تر نداشته است.

بنابراي�ن بيش از ۹۸درص�د ون هاي ما 
فرس�وده هس�تند و عمر مفيد خود را 
گذرانده اند. از ش�وراي ششم و رئيس 
ش�ورا و اعضا تقدير مي كنم كه اهتمام 
وي�ژه اي در حوزه حم�ل و نقل عمومي 
داش�ته اند و يك�ي از اي�ن توجه�ات 
ارائ�ه خدم�ات وي�ژه به ون هاس�ت.«


